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     Jižní Amerika byla posledním kontinentem, na který ještě nevstoupila moje běžecká noha. Takový 

můj poslední ultramaratonský sen, přání, zaběhnout si zde nějaký delší závod. Mohl bych trochu 

parafrázovat známé přísloví, které by nemělo znít tak tragicky jako v originále: Účastnit se ultra 

závodu v Jižní Americe a zemřít. Ale spíš na méně tragičtější verzi: Zaběhnout si zde ultramaraton a 

tím možná uzavřít skoro třicetiletou kariéru na velmi dlouhých distancích.  

     Zhruba dva a půl měsíce před mojí plánovanou účastí na čtyřiadvacetihodinovce v chilském 

Santiagu mě nečekaně zradilo koleno při maratonu v Rychnově nad Kněžnou. S bolestí jsem stihl ještě 

doběhnout. V tu chvíli byla moje blízká i vzdálená běžecká budoucnost ve hvězdách. Jako vždy při 

menších zdravotních problémech jsem nechal vše na přírodě s vírou, že si poradí a návštěvu lékaře 

jsem oddaloval. Po měsíci pomalého zlepšování stavu jsem psychicky nevydržel a navštívil ortopeda. 

Po návštěvě jsem nebyl o moc chytřejší. Může to být meniskus, zadní křížové vazy. Jistotu bude mít až 

uvidí snímky z magnetické rezonance, na kterou jsem se objednal. Při vytíženosti až těsně v termínu 

před odletem, což mi situaci moc neulehčilo. Naštěstí stav se pomalu, ale jistě postupně zlepšoval. 

Doktor mi naštěstí běh vysloveně nezakázal. Zkusil jsem pomalý klus a hle, ono to relativně jde. Sice 

koleno jsem cítil, ale stav se nehoršil. Před odjezdem jsem stihl ještě čtyři maratony, koleno vydrželo. 

Časy nebyly rozhodující. Odlétal jsem sice s tréninkovým mankem, ale nadějí, že bych mohl vydržet 

běhat celých čtyřiadvacet hodin.  

   

  
      Na čtyřiadvacetihodinovku v Santiagu jsem se přihlašoval někdy půl roku dopředu. K účasti mě 

nakoply dvě věci. Jednak jsem objevil v akci relativně levné letenky a též skutečnost, že jsem měl 

kontakt na jednu Češku žijící v Santiagu. Měl jsem o dní nabídku, že bych u ní mohl najít při pobytu 

v Chile zázemí. A snad by mi zajistila při závodě i servis. No super. Můj poslední ultra sen se může 

pomalu naplňovat.  

    Čtrnáct dní před odletem přichází jobovka. Marcela mně oznamuje, že musí v termínu závodu 

odletět z rodinných důvodů do Česka. Co se dá dělat, budu opět odkázaný jen na sebe jako už 

mnohokrát v minulosti. Další výzva pro mě, poradit si čtrnáct dní v cizí zemi, kde mluví pro mě 

neznámým jazykem. Narychlo ještě sbírám další informace o Chile. Vytvářím si základní program pro 



pobyt. Na prvních pět dní, tedy dny před a krátce po závodě jsem si zarezervoval hostel v Santiagu. 

Dalších devět dní se plánovalo daleko hůř. Chtěl jsem poznat něco z krás Chile, ale netušil jsem, 

v jakém stavu budu po závodě. Zda se budu moci díky zraněnému kolenu pohybovat. Větší pěší 

turistiku jsem tedy vyloučil. V plánu byla návštěva Valparaísa, sousedního letoviska Viňa del Mar 

s povinným vykoupáním ve studeném Pacifiku. Ale taky přejezd do argentinské Mendozy a kocháním 

se pohořím And. Bohužel jen z poza oken autobusu. 

     

  
     Vlastní let do Santiaga byl dosti krkolomný. Z Prahy přes Milán, Amsterdam, Atlantu. 

Představovalo osmačtyřicet hodin na cestě, nocování na letišti v Miláně, další noc v letadle. Navíc 

mně mrazilo z přestupu v Atlantě, měl jsem na něj sice krásné dvě hodiny. Při kupování letenky jsem 

netušil, že v USA probíhá přestup o něco komplikovaněji než třeba v Evropě. Cestující při transferu 

musí vstoupit na půdu USA. Čeká ho pohovor s imigračním úředníkem. Z vlastních zkušeností jsem si 

z předcházejících návštěv pamatoval dlouhé fronty, než jsem se dostal na řadu. Pro vstup na území 

USA jsem si musel vyřídit VISTU, něco na způsob zjednodušeného víza. Navíc si cestující musí 

vyzvednout svoje zavazadlo, projít s ním přes celní kontrolu a znovu se s ním odbavit k dalšímu letu. 

Tohle vše na největším letišti světa. Pražská Ruzyně je proti němu venkovské letišťátko. Mé obavy 

naštěstí nebyly na místě, za hoďku a půl jsem byl odbaven k dalšímu letu.  

           Po příletu do Santiaga jsem měl tři dny na to, abych se dal po dlouhé cestě opět do pořádku. 

Vpadl jsem zde do vrcholícího se jara s teplotami šplhající se k 30 stupňům Celsia. Pro pobyt ideální, 

pro vlastní běh už tak ne. Start závodu byl stanoven na 19 hodinu. Atletický stadion se 

čtyřsetmetrovou dráhou, na které závod probíhal byl umístěn na okraji města. Odpoledne mě čekala 

ještě čtyř kilometrová procházka z konečné metra na stadion. Při úvodní rozpravě před závodem 

k běžcům jsem na očích ředitele závodu viděl zděšení, když zjistil, že jsem tu sám bez doprovodu. 

Většina běžců měla někoho k ruce k nápomoci. Další moje jedinečnost vyplynula z toho, že jsem byl 

jediným mimo jihoamerickým běžcem. Dozvídám se zde další podstatné věci pro závod a zjišťuju, že 

sám to tu nebudu mít vůbec jednoduché. Kromě vedra, které mi vůbec nevyhovuje budu mít hodně 

ztrátového času a mnoho metrů navíc. WC je umístěno asi 30 metrů od dráhy v jedné přilehlé 

budově.  

 



     

 
   Valparaiso  

 

     Stánek s jídlem a pitím je umístěn asi 20 metrů od dráhy jiným směrem, při každém občerstvení si 

k němu musím odskočit. Navíc je zákaz konzumace jídla na dráze. Nepřichází tedy do úvahy v rámci 

ušetření času doplňování energie za pochodu. Navíc už trošku tuším, že občerstvovačka bude 

v průběhu závodu slabě zásobena. Snažím se tedy nafutrovat ještě před startem, abych chvíli vydržel 

bez pro mě ztrátového konzumování jídla. Ani po třiceti letech běhání se člověk nevyvaruje kiksů. 

Tohle moje počínání nebylo zrovna ideální. Ve spojitosti s vedrem, které ještě vládlo na závodišti se 

mi už první hodinu běhu dělá zle, je mi na zvracení. Asi jsem se přecpal.  Musím zpomalit. Naštěstí 

brzy nastává večer, trošku se ochlazuje a já se postupně dostávám z krize. Snažím se ještě v noci 

naběhat co nejvíce kilometrů vědom si toho, že mě ještě čeká celý den na pražícím slunci. Vedro mně 

při běhu ke stáru nedělá dobře, většinou se utavím a na mě pak není asi moc pěkný pohled.  



   

   
     Noc proběhla relativně v klidu kroužením, rychlost už dávno nepřekročila 10 kilometrů za hodinu. 

Díky čipům jsme se nemuseli starat o naběhaná kola, a tedy i kilometry. Občas jsem pohlédl 

v prostoru časoměřičů na monitor abych zjistil, jak si vedu. Průběžně jsem se pohyboval kolem 6. – 7. 

místa. Od ředitele i lékaře závodu registruju zvýšený zájem o moji osobu. Hlavně v druhé polovině 

závodu. Netuším, jestli to bylo vyvolané mým stylem běhu, či spíše lépe nazvat parodií na běh. Anebo 

čistě měli starost o můj zdravotní stav. Při jejich častých dotazech stále opakuju, že jsem OK. I když si 

to nemyslím, jak jim vysvětlit, co mě trápí za potíže? Takhle to je jednodušší.  

     Před závodem jsme prodělali vstupní předzávodní prohlídku a pak v druhé polovině závodu jsme 

chodili každé čtyři hodiny na prohlídku. Doktor závodu s asistentkou zjišťovali u závodníků pokles 

hmotnosti, tlak, zjišťovali okamžitý stav z odběru krve. Naštěstí byli relativně spokojeni s mým 

zdravotním stavem. Občas nějaká rada, co mám konzumovat, pít.  Počáteční pokles hmotnosti o dvě 

kila jsem v dalším průběhu naštěstí zastavil. 

       



     

 
Aconcagua – 6959 m.n.m. 

 

     Pravé peklo nastalo až druhý den, kdy slunce vystoupalo nad naše hlavy. K nahromaděné únavě se 

přidalo ostré slunce. Nacházíme se zde blízko obratníku Kozoroha, v poledne moje postava vydává 

jen minimální stín. Na teploměru umístěného ve stínu mimo dráhu ukazuje teplota 33 stupňů Celsia. 

Na rozpálené dráze stadionu musí být však mnohem více. Už dávno jsem si všiml, že se ze všech 

závodníků nejhůře vypořádávám s teplem. Ani není divu, když všichni jsou Jihoameričané, lépe 

navyklí na místní podmínky. V noci, kdy se relativně ochladilo, běžci se postupně oblékali do 

teplejšího oblečení. Brazilci dokonce běhali v šusťákách, rukavicích a čepici. Jen já jsem zůstal tak, jak 

jsem vyběhl: v trenýrkách a tílku.  

     Z naších poměrů jsem zvyklý, že pořadatelé při obdobných podmínkách mají pro běžce k dispozici 

alespoň mokré houbičky k ochlazování, či vodní sprchové stěny. Tady nic takového nebylo. A nutno 

dodat, že kromě mě asi nikdo po něčem podobném netoužil. Naštěstí jsem na okraji dráhy objevil 

pítko a namáčel si v ní jako jediný občas čepku. No vida, tak dlouho běhám a zas nová zkušenost. 

V podobných extrémních podmínkách jsem ještě neběhal. I v tom vedru se snažím být co nejvíc na 

dráze. Moje rychlost však klesla dávno už na rychlost plazícího se hlemýždě. Kilometry přibývají 

pomalu. Pomalým kroužením se blíží konec závodu. Podaří se mně udržet 6. místo. V naběhaných 

kilometrech můj další antirekord 136,8 km. K nim bych si mohl připočíst další 4 km. Vyšťavený, 

hladový a žíznivý jsem se ještě musel po konci závodu přesunout na metro. 

     Trošku mě zklamala atmosféra závodu. Pod vlivem záběrů z karnevalu v Riu, jsem si představoval 

Jihoameričany jako bezprostřední, otevřené, veselé běžce. Opak byl pravdou. Možná při 

čtyřiadvacetihodinovce není prostor na podobné výlevy. Až závěr závodu můj dojem trošku vylepšil. 

Po vypršení limitu jsme se všichni seřadili na začátku cílové rovinky a jednotlivě podle pořadí jsme 



dobíhali do cíle. Každý běžec ať první, čí poslední si za velkého aplausu přihlížejících užil svoji chvíli 

slávy. 

     Možná se mé líčení průběhu závodu jeví negativně. Všechna negativa ale přebil fakt, že koleno 

vydrželo. Že by se můj ultramaratonský epilog odložil na pozdější datum? 

      

      

      


